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ســرانجام اطلاعات برخی از بخش های سامانه شفافیت شــهرداری تهران به روز 
شــد؛ ازجمله بخش ســفرهای خارجی مدیران شــهری در دوره ششم. در این بخش 
۱۲ ســفر ثبت شــده که آخرین آن مربوط به سفر چهار روزه شــهردار تهران به همراه 
برخی از معاونانش به کشور عراق است؛ سفری که با هدف بررسی امکانات شهر کربلا 
برای حضور زائران در اربعین حسینی انجام شده است. چهار سفر از ۱۲ سفر ثبت شده 
در این ســامانه به مقصد اسپانیا ســت. طولانی ترین ســفر مربوط به سفر تاجیکستان 
اســت که یکی از ســه گروه اعزام شده در این ســفر ۹ روز در این کشور برای شرکت در 
ششمین نشست مجمع شــهرداران آسیایی حضور داشتند. ســفر تاجیکستان رکورد 
پرجمعیت ترین سفر خارجی را هم به خود اختصاص داده و در این رویداد بین المللی 
۲۲ نفر از شــهرداری تهران حضور داشته اند. برخی از اعضای شورای شهر تهران روز 

گذشته در صحن شورا متوجه به روزرسانی این بخش ها شدند.
 عدم ثبت آرای مخالف و موافق به طرح ها و ولوایح

احمد صادقی، رئیس کمیته شــفافیت و شهر هوشمند شــورای شهر تهران برای 
دومین بار درباره وضعیت به روزرسانی سامانه شفافیت در صحن توضیح داد. او ابتدا 
به برخی از کم کاری های شــورای شهر در حوزه شفافیت اشاره کرد و گفت : باید آرای 
مخالف و موافق مصوبات ثبت و منتشــر شــود که درحال حاضر این اتفاق نمی افتد. 
همچنین باید ریز مذاکرات صحن شــورا هم پیاده و در ســامانه شفافیت قرار گیرد که 

این تکلیف هم انجام نمی شــود. صادقی یادآور شــد که نمی خواهد در این جلســه 
به موضوع شــفافیت در شورای شــهر بپردازد و در ادامه گزارشی از وضعیت سامانه 
شفافیت ارائه کرد. به گفته او از ۷۱ مورد تکلیف انتشار اطلاعات فقط ۳۱ مورد منتشر 
شــده که از این تعداد نیز فقط ۱۴ مورد به روز رســانی شده اســت. صادقی در ابتدای 
سخنانش ابتدا آدرس وب سایت شفافیت را اعلام کرد و گفت:  هنوز خیلی ها این آدرس 
(shafaf.tehran.ir) را نمی دانند. در ســال ۱۳۹۶ وب ســایت شفاف با موضوع انتشار 
قراردادهــای بالای یک میلیارد تومان شــهرداری تهران آغاز بــه کار کرد. صادقی در 
ادامه به مصوبات شــورای شــهر، با تأکید بر انتشــار همگانی اطلاعات اشــاره کرد و 
گفت:  موضوعاتی که مصوب شــورای شــهر برای انتشار همگانی است، شامل برنامه 
پنج ساله سوم توســعه شهر تهران، حمایت و صیانت از گزارشگران تخلف و فساد در 
شــهرداری تهران، چارچوب اختیارات و وظایف کمیسیون های داخلی مناطق، تعیین 
مأموریت ها، حدود اختیارات و مســئولیت های شــوراهای معمــاری مناطق، تعیین 
تکلیف املاک واگذار شده تهران به اشخاص حقوقی و حقیقی، نحوه محاسبه عوارض 
ســاختمانی مبتنی بر ارزش مکانی املاک در شــهر تهران، مصوبات بودجه ســالانه، 
مدیریت تعارض منافع در شــهرداری تهران، طرح تفصیلی یکپارچه شهر تهران، سند 
جامع ســرمایه گذاری و مشارکت شــهرداری تهران، الزام شــهرداری تهران به تعیین 
تکلیف پروانه عملیات ســاختمانی و گواهی پایان کار کلیه ســاختمان های در تملک 

شهرداری تهران، الزام شــهرداری تهران به انتقال فعالیت های نمایشگاه بین المللی 
تهران به مجموعه نمایشگاهی شهر آفتاب و ساماندهی، صیانت و حفاظت از باغات 
و اراضی مشــجر شهر تهران است که باید در سامانه شفافیت بارگذاری و منتشر شود. 
در این زمینه، کارگروه رفع تعارض و شــفافیت ســتاد ارتقای ســلامت اداری تشکیل 
شــده که تاکنون ۲۹ جلسه تشکیل داده اســت. این کارگروه تکلیف تک تک واحد های 
شــهرداری تهــران را مشــخص کرده و کمیتــه برنامه ریــزی و نظارت ســتاد ارتقای 
ســلامت اداری تاکنون ۱۳ جلســه تشکیل داده اســت. رئیس کمیته شفافیت و شهر 
هوشــمند شــورا افزود: کارگروه رفع تعارض و شفافیت ســتاد ارتقای سلامت اداری 
تا کنون ۷۱ مورد الزام به انتشــار در مصوبات شــورای شــهر را مشخص کرده که البته 
مصوبات کمیســیون ماده  ۵ هم به آن اضافه شــده اســت. اما تا کنون فقط ۳۱ مورد 
منتشــر شــده که از این تعداد ۱۴ مورد به روز و ۱۷ مورد به روز نیست و ناقص است و 

۴۰ مورد هم بدون اقدام مؤثر هنوز باقی مانده است.
 چه کسانی جلوی انتشار اطلاعات را می گیرند؟

صادقی در ادامه با اشــاره به موضوعات انتشار در سایت شفافیت که منتشر نشده، 
گفت : درباره ۴۰ مورد هنوز اقدام مؤثری در بارگذاری نشده که این موارد مصوب کارگروه 
ســتاد ارتقای ســلامت اداری بوده ولی به هر دلیلی بارگذاری نمی شود. گویا مسائلی 
هســت که نباید انتشار داده شــود  که در این صورت این سؤال به ذهن متبادر می شود 

دوشنبه
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سال بیستم      شماره ۴۴۳۸

عذرخواهى بابت آب گرفتگى هایى که عمیق نبودبازگشت معتادان به هرندى

معتادان هرندی دوباره به پاتوق قدیمی شان بازگشته اند؛ اتفاقی 
که قابل پیش بینی بود. تاکنون تلاش های شــهرداری تهران برای 
محله هرندی به نتیجه نرسیده است. شهردار تهران که این روزها 
واقع بینانه تر از گذشته درباره مسئولیت هایش در حوزه های مختلف 
ســخن می گوید، مدتی پیش اعلام کرد کــه درخصوص معتادان 
متجاهر، شهرداری مســئولیت پنج هزار معتاد را بر عهده دارد که 
محل اسکان آنها را نیز مهیا کرده و در حوزه جمع آوری مسئولیتی 
ندارد. ناصر امانی، عضو شــورای شهر تهران، روز گذشته در صحن 
شورای شهر بعد از گذشت یک سال از محله گردی اش در «هرندی» 
دوباره به این محله رفته و در تذکری گفت: بنده دوباره در این محله 
حضــور پیدا کردم تا ببینم چه اتفاقاتی در آنجا افتاده و ســه نکته 
اســت که بیان می کنم؛ اول اینکه شــش هزارو ۴۰۰ معتاد و هزارو 
۲۳۳ کارتن خواب از محله هرندی توســط شــهرداری جمع آوری 
شــده که عدد خیلی بزرگی اســت برای یک محله شــهر تهران، 
آن هم یک محله مرکزی نزدیک بازار و نزدیک سیســتم دولتی ای 
مثل مجلس، ریاست جمهوری و سایر قوای کشور. بر اساس تقسیم 

کاری که در قرارگاه اجتماعی شــده، شهرداری آنها را به بهزیستی 
تحویل داده اســت. هم مردم، هم معاون اجتماعی منطقه و هم 
شهردار ناحیه ای که محله هرندی در آنجا واقع است، می گفتند۸۰ 
درصد آنها دوباره برگشته اند؛ یعنی مدت کوتاهی در مراکز نگهداری 
بهزیســتی رفتند و پذیرایی شدند و بعدا با سازوکارهایی که تعریف 
کردند دوباره آنها را رها کردند و مجددا به این محله برگشته اند. او 
ادامه داد: دوم، بر اساس سرشماری انجام گرفته، ۱۱ هزار نفر اتباع 
بیگانه در این محله هستند که عمدتا از کشور شرقی و همسایه  ما 
هستند که در حال حاضر خیلی منسجم تر و سازمان یافته تر با هم 
زندگی و کار می کنند و یک سری جلسات هم دارند. تا این دو مشکل 
حل نشــود، بقیه مسائل محله هرندی همگی بار و فرع بر این دو 
مشــکل اســت؛ یعنی تا بحث حضور معتــادان و کارتن خواب ها 
به طور ریشه ای و همیشگی از این محله جمع نشود و اتباع بیگانه 
آنجا هم ســامان دهی نشوند و فکری به حالشــان نشود، مابقی 
مســائلی که در محله هرندی اســت دوباره قابل تکرار و در حال 
تکرار اســت. این عضو شورای شــهر تهران اضافه کرد: ۱۵۰ پلاک 

قرمز و ۱۴۱ ملک متروکه توسط شهرداری شناسایی شده و به قوه 
قضائیه و فراجا معرفی شــدند که ۴۴ پلاک پلمب شــده و پس از 
مدتی ۳۳ پلاک مجددا فک پلمب شدند؛ یعنی دوباره امکان تردد 
افراد هم به پلاک قرمزها و هم به املاک متروکه فراهم شده است. 
امانــی با بیان اینکه تا طرحی که شــهرداری برای تغییر کالبد این 
محله طراحی کرده و خارج کردن محله از بن بست و امکان تردد 
خودروهای حمل ونقل عمومی حل نشــود مشکلات پابرجاست، 
اضافه کرد: در این محله یک بوســتان خیلی خــوب و بزرگ دایر 
است و شهرداری هم ۳۰ نگهبان در آنجا گذاشته تا مردم استفاده 
کننــد ولی من در آنجا یک نفر از مردم را ندیدم که از این بوســتان 
به دلایل مســائل فوق اســتفاده کند. شــهرداری منطقه در آنجا 
فعالیت های بسیار خوبی انجام داده اما از عهده شهرداری منطقه 
و حتی شهرداری تهران حل مشکلات آنجا برنمی آید و توقع مردم 
بعد از بازدید رئیس جمهور از آنجا این بود که دولت در آنجا ورود 
کند ولی هیچ آثاری از ورود دولت و اینکه آیا دولت برنامه ای برای 

بحث سامان دهی اتباع بیگانه دارد، ندیدیم.

 تهران روز گذشــته بارانی شــد. در پاییز کم باران امسال همین 
اندک بارش باران کافی بود که خیابان های تهران قفل شود و برخی 
معابر هم دچار آب گرفتگی شود؛ هرچند مسئولان شهری معتقد 
بودند آب گرفتگی شدیدی نداشــته ایم. علیرضا جعفری، مدیرکل 
خدمات شــهری شــهرداری تهران، در این زمینه گفت: شــاید به 
صورت جزئی این آب گرفتگی وجود داشته، ولی با حضور به موقع 
نیروهای خدمات شهری مشکل این معابر رفع شده است. ۱۰ هزار 
نیروی خدمات شهری هم زمان با بارش باران و برف در شهر تهران 
بــه صورت آماده باش در ســطح مناطق حضور داشــتند. مهدی 
چمران هم در حاشــیه شورای شهر با اشــاره به ترافیک برخی از 
معابر شهر تهران به دلیل بارش گفت: به هر حال زمانی که شاهد 
بارش باران باشــیم، مردم به صورت روزانــه از منازل خود خارج 
می شوند و به تبع آن شــاهد ترافیک در برخی از معابر می شویم. 
البته باید به این نکته اشاره کنم که در برخی از معابر شاهد ترافیک 
بودیم. اگرچه شاهد بارندگی بودیم، اما با اقداماتی که از قبل انجام 
شده بود، شــاهد آب گرفتگی های عمیقی نبودیم و تنها در برخی 

از پل ها و جوی های آب به دلیل گرفتگی و انباشته شــدن آشغال  
شــاهد آب گرفتگی بودیم و اگر شــهرداری تهران اقدامات لازم را 
درباره شبکه آب های سطحی انجام ندهد، قاعدتا مشکلات بیشتر 
می شــود. اما مهدی اقراریان، عضو شورای شهر تهران، با اشاره به 
آب گرفتگی برخی از معابر و خیابان های سطح شهر تهران گفت: 
بابت این آب گرفتگی از مردم شهر تهران عذرخواهی می کنم؛ البته 
باید به این نکته اشــاره کنیم که آب گرفتگی در برخی از نقاط شهر 
تهران بود، اما از شهروندان بابت آب گرفتگی در سطح شهر تهران 
عذرخواهی می کنم. او افزود: با وجود اینکه شاهد ارائه خدمات از 
سوی معاونت خدمات شهری در پایتخت بودیم، اما این آب گرفتگی 
در برخی از نقاط شــکل گرفت که باید از مردم عذرخواهی شــود؛ 
به عنوان مثال می توان به آب گرفتگی پل سیدخندان اشاره کرد که 
دقایقی جابه جایی مردم دچار مشــکل شد. این عضو شورای شهر 
تهران اظهار امیدواری کرد که شــهرداری تهران با تمهیداتی که از 
گذشــته و در آغاز فصل زمستان انجام داده است، شرایط خوبی را 

هنگام بارش برف و باران در پایتخت ایجاد کند.

مقاومت در برابر به روز رسانی ۴۰ برنامه در سامانه شفافیت شهرداری تهران

چه کسانی شفافیت را در شهرداری تعطیل کردند

موضوعات انتشار در سایت شفاف- منتشرنشده 
انتشار فرم و گزارشگرى تخلفات شهردارى

انتشار ارزش مکانى املاك شهر تهران
اعلام نرخ هاى مصوب سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانى شهر تهران و شرکت واحد اتوبوسرانى تهران و حومه

اطلاع رسانى فهرست املاك حوزه مأموریتى اجتماعى و فرهنگى شهردارى تهران
اطلاع رسانى فهرست بهره برداران املاك شهردارى تهران بدون اخذ مصوبه شورا

اطلاع رسانى فروش و تهاتر املاك و اراضى و مستغلات سازمان نوسازى
انتشار اطلس سرمایه گذارى

انتشار انطباق یا عدم انطباق نوع بهره بردارى با گواهى هاى ساختمانى ساختمان هاى تحت تملک شهردارى
انتشار جداول عوارض پارك حاشیه اى

انتشار دستورالعمل ها و فرایندهاى جذب مشارکت و سرمایه  گذارى در شهردارى
اعلام ایمن سازى عبور شهروندان از پل هاى عابر پیاده سطح شهر

اعلام بازنگرى و اصلاح فرایندهاى صدور انواع پروانه و گواهى ساختمانى با رویکرد کاهش مؤثر زمان صدور
اعلام بهره بردارى و اشتراك گذارى داده ها از طریق کلان  داده ها، داده هاى مکانى، داده هاى مدیریت شده و داده باز

سنجش و انتشار عمومى سالانه شاخص هاى فساد و شفافیت
اعلام مدیریت بهره بردارى اماکن ورزشى 
انتشار تصمیم گیرى هاى کمیسیون داخلى

اعلام راه اندازى بازار الکترونیکى تهاتر منابع غیرنقد شهردارى
انتشار جزئیات قرارداد دریافت تسهیلات از بانک ها و مؤسسات 

اعلام جدول پاداش و تقدیر گزارش تخلف
اعلام پیوست هاى مطالعاتى انواع طرح ها و پروژه هاى 

موضوعات انتشار در سایت شفاف- منتشرنشده 
انتشار بدهى ها، تعهدات و ذخایر در سطح واحدهاى ستادى، مناطق، سازمان ها و شرکت هاى وابسته

انتشار شناسنامه باغات شهر تهران اطلاعات مربوطه را همراه با مساحت و نوع مالکیت
انتشار فهرست اشخاص حقوقى دریافت کننده کمک، اسامى اعضاى هیئت مدیره و مدیرعامل، مبلغ دریافتى و دلیل کمک مالى

انتشار فهرست کارکنان شهردارى دارندگان پروانه اشتغال به کار در هر یک از رشته هاى هفت گانه مندرج در قانون نظام مهندسى و کنترل ساختمان
انتشار قوانین، ضوابط و مقررات شهرسازى و معمارى و دستورالعمل ها، ابلاغیه ها و مصوبات مرتبط با ساخت وساز و فرایندهاى حوزه شهرسازى و معمارى

انتشار کلیه وکلاى دادگسترى و کارشناسان رسمى همکار شهردارى
انتشار کلیه معاملات و فرآیندها، تراکنش ها و تصمیمات امتیازآور

انتشار گزارش و سند تحویل و تحول شهردارى تهران مبتنى بر کارنامه مدیریت شهرى در دوره پنجم شوراى اسلامى شهر تهران
انتشار لیست تأسیس یا اداره شرکت یا مؤسسه غیرتجارى توسط مدیران شهردارى

انتشار مقررات مصوب شوراى شهر
شفاف سازى تعاملات میان مؤدیان بدهکار و طلبکار و تهاتر فى مابین

اعلام ساختمان هاى موجود و همچنین املاك در حال ساخت در شهر تهران
انتشار فهرست املاك بند ششم (6) ماده پنجاه و پنج (55) قانون شهردارى ها

انتشار کمک به مؤسسات خصوصى و اشخاص حقوقى و میزان کمک پرداختى به آنها
گزارش تخلفات قطعیت یافته در مراجع صالح قضایى یا ادارى

گزارش جامعى از کلیه موزه هاى شهردارى تهران
انتشار معافیت ها، تخفیفات و بخشودگى هاى قانونى/ معافیت هاى ناشى از بند (6) ماده (55) قانون شهردارى 

انتشار میزان کمک دریافتى اشخاص حقوقى و مؤسسات خصوصى و فهرست آنها
انتشار صورت جلسات شوراى معمارى مناطق

وضعیت تأییدیه ایمنى ساختمان ها

که اگر قرار نبوده منتشر شود، پس چرا کارگروه مذکور این موارد را مصوب و ابلاغ کرده 
است؟ و اگر قرار است منتشر شود، چرا اشخاصی به صورت شخصی و سلایق شخصی 
جلوی آن را می گیرند؟ صادقی با اشاره انتظارات از شهرداری تهران در این زمینه گفت: 
همکاری تمام و کمال با ســتاد ارتقای ســلامت اداری، کمیته و کارگروه مربوطه جهت 
انتشــار موارد باقی مانده و به روزرسانی مستمر، جدیت در اجرای مصوبات شورای شهر 
تهران و احترام به حقوق شــهروندان تهرانی در زمینه انتشار اطلاعات انتظاراتی است 
که ما از شهرداری تهران داریم و امیدواریم در این زمان باقی مانده از مدیریت شهری در 
دوره ششــم این موارد نیز محقق شــود. در ادامه علی اصغر قائمی، عضو شورای شهر 
تهران، درباره فرایند سامانه شفافیت در شهرداری تهران، گفت: در سال ۸۳ ایران عضو 
اجلاس جهانی جامعه اطلاعاتی شد و بر این اساس مجلس نیز قانونی در زمینه انتشار 
آزاد اطلاعات تصویب کرد و پس از آن نیز شهرداری بر اساس مصوبه شورای شهر ملزم 
به راه اندازی سامانه شفافیت شد. او با بیان اینکه متأسفانه گردش کار سامانه شفافیت 
شــهرداری دچار اشکال بنیادی اســت، افزود: گردش اطلاعات در این سامانه مبتنی بر 
خوداظهاری، برگزاری جلســات و بعد از آن نیز انتشــار اســت و این در  حالی است که 
بسیاری از اطلاعات موجود در شــهرداری امکان انتشار مستقیم را دارد؛ مگر اطلاعات 
محرمانه که این مســئله جای خود را دارد. سامانه شــفافیت به گونه ای طراحی شود 
که بسیاری از اطلاعات به صورت اتوماتیک منتشر شود، اطلاعات نباید به صورت دستی 

بارگذاری شود و شهرداری باید در این زمینه اقدامات لازم را انجام دهد.
 ناهماهنگی ها  برای به روز رسانی شفافیت

ناصر امانی هم درباره ســامانه شفافیت گفت: من نیز به روند کار سامانه شفافیت 
انتقــاد دارم و اینکه دو کمیته اطلاعات را بررســی کرده و بعد در اختیار یک ســازمان 
بگذارند تا پس از تأیید ســازمان فاوا اطلاعات بارگذاری شــود، پذیرفتنی نیســت و این 
در حالی است که باید یک ســازمان متولی بارگذاری اطلاعات شده و این اطلاعات در 
ســامانه شفافیت باشــد و به نظر می رسد حراست یا بازرســی می تواند نسبت به این 
مهم اقدامات لازم را داشــته باشد و جای سؤال اســت که چرا بسیاری از مواردی که 
در مصوبه شــورا اعلام شــده بود، هنوز در سامانه شفافیت بارگذاری نشده است. او با 
بیان اینکه به نظر می رســد یک کندی و ناهماهنگی در میان ســازمان فاوا و معاونت 
حمل ونقل باشــد، گفت: باید یک اراده قوی و مدیریت یکسان مشکلات این دو نهاد را 
رفع کند. لازم است شورای شهر تهران در قالب اصلاحیه یا خود شهرداری تهران یک 
سازمان را برای تولی گری سامانه شفافیت مشخص کند. ناصر امانی در رابطه با گزارش 
به روز رسانی سامانه شفافیت به «شرق» گفت :  بر اساس گزارش ارائه شده تقریبا سامانه 
شــفافیت تعطیل بود و بســیاری از آیتم های آن که ۴۰ مورد بود، به روز رسانی نشده و 
قابل بهره برداری نبود. متولی مشخصی باید در این زمینه به شورا پاسخ گو باشد. مهدی 
چمران، رئیس شــورای شهر تهران هم در حاشیه شورای شــهر تهران درباره سامانه 
شــفافیت و روند به روز رسانی آن گفت: بحث شفافیت موضوع درستی است و قانون 
مجلس و شورای قبلی مصوبه خوبی در این زمینه داشت. کارهایی را نیز شروع کردند 
امــا آن گونه که انتظــار می رفت به پیش نرفته و در حال حاضر تعــدادی از مدیران در 
سامانه اطلاعات خود را قرار دادند که گزارش آن ارائه شد و تعدادی هم اطلاعاتشان 
ناقص است یا برخط و به روز نیست که باید کامل شود. شورا تلاش می کند شهرداری و 
شورا به صورت کامل همان میزان که قانون مشخص کرده، در راستای تحقق شفافیت 
گام بردارند. در این سامانه اطلاعاتی شامل حقوق و دستمزد، مصوبات شورا، قراردادها 
و پیمانکاری های شــهرداری تهران در آن درج خواهد شــد که بخشی از این کار انجام 
شده و بخشی مانده و در حال حاضر مصوبات کمیسیون ماده  ۵ نیز در سامانه قرار گرفته 
است. در حالی اعضای شورای شهر تهران درباره قرار گرفتن مصوبات کمیسیون ماده  ۵ 
بر سامانه شفافیت سخن می گویند که مصوبات آن نه در سایت کمیسیون ماده  ۵ و نه 

سامانه شفافیت در دسترس نیست.


